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رئیس سازمان امور اراضی کشور تاکید کرد؛
 برخورد جدی 

با تغییر کاربری غیرمجاز اراضی کشاورزی
رئیس ســازمان امور اراضی کشور گفت: 
ســازمان امور اراضی با تغییر کاربری های 
غیرمجاز اراضی کشاورزی با قدرت و جدیت 

در حال برخورد است.
صفدر نیازی با تاکید بر اینکه وزارت جهاد کشاورزی 
متولی تأمین امنیت غذایی کشــور است، اظهار کرد: 
یکی از مؤلفه های امنیت غذایی، حفظ کاربری حدود 
۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار اراضی کشاورزی موجود 

کشور است که در قانون حفظ کاربری اراضی نیز بر آن تاکید و وزارت جهاد کشاورزی مجری 
آن است. مقابله با تغییر کاربری های غیرمجاز و از طرفی صدور مجورز تغییر کاربری های مجاز 

هر دو به طور همزمان در حال انجام است.
رئیس سازمان امور اراضی کشــور افزود: در هفت سال گذشته حدود ۸۰ هزار مجوز برای 
سرمایه گذاران در حوزه های کشاورزی، گردشگری، صنعت و غیره برای توسعه کشور صادر 
شده است. این اقدام بر اساس وظایف و با تقاضای سرمایه گذاران و متقاضیان توسط کمیسیون 

تبصره یک ماده یک قانون حفظ کاربری انجام می شود.
وی با بیان اینکه وضعیت تغییر کاربری غیرمجاز نگران کننده است، گفت: با توجه به اینکه 
خود اراضی کشاورزی و تغییر کاربری آنها ارزش افزوده بالایی ایجاد می کند، تولید محصولات 

کشاورزی به این اندازه درآمدزایی ندارد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به افزایش نقدینگی در کشور ادامه داد: سودجویان از این 
شــرایط سوءاستفاده کرده و اراضی را از کشاورزان خریداری کرده و آن را با قیمت بالایی به 

فروش می رسانند.
وی تاکید کرد: سازمان امور اراضی با تغییر کاربری های غیرمجاز اراضی کشاورزی با قدرت و 

جدیت در حال برخورد است.
نیازی تصریح کرد: سال گذشته ۶۶ هزار مورد تغییر کاربری غیرمجاز در کشور شناسایی که 
با ۲۲ هزار مورد در حین اجرا برخورد شد. دو هزار حکم نیز که توسط مراجع قضائی صادر شده 

بود اجرا شد.
وی تاکید کرد: هر گونه تغییر کاربری در اراضی کشــاورزی جرم و ممنوع است مگر اینکه 

مجوزهای لازم صادر شده باشد.
رئیس سازمان امور اراضی کشور اظهار کرد: متوسط مالکیت باغداران در کشور حدود یک و 
نیم هکتار به ازای هر باغدار است، لذا با بررسی های انجام شده در خصوص اتاق های کارگری، 
باغ های بیشتر از یک هکتار می توانند اتاق کارگری با متراژ مشخص داشته باشند اما باغ های 

کوچک تر از این میزان می توانند از کانکس برای نگهداری تجهیزات و وسایل استفاده کنند.

رشد ۹۸ درصدی ترانزیت جاده ای در سال ۱۴۰۰
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین الملل 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از 
افزایش ۹۸ درصدی ترانزیت کالا در سال 

گذشته در مقایسه با سال ۱۳۹۹ خبر داد.
جواد هدایتی اظهار کرد: پارسال در حمل و نقل جاده ای 
کشورمان ۹ میلیون و ۳۰۰ هزار تن کالا ترانزیت شد 
که در مقایسه با سال پیش از آن، ۹۸ درصد رشد نشان 
می دهد. در سه ماه امســال هم ۴۳ درصد افزایش در 

حوزه ترانزیت اتفاق افتاد.
وی با اشاره به سفر اخیرش به روسیه گفت: در این سفر برای احیای کریدور شمال- جنوب 
توافقات خوبی در حوزه های مرزی، کنسولی و تشریفات و مقررات حمل و نقل گمرکی صورت 

گرفت.
هدایتی با اشاره به اهمیت این کریدور تاکید کرد: پس از ۲۲ سال از امضای این توافقنامه، 

فرصت مناسبی برای احیای این توافقنامه ایجاد شده است.
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین الملل سازمان راهداری گفت: امسال برای ترانزیت 
۲۰ میلیون تن کالا از مســیر ایران هدف گذاری شده که ۱۰ میلیون تن آن از مسیر کریدور 

شمال- جنوب حمل خواهد شد.
وی همچنین با اشــاره به سفر اخیر رئیس مجلس شــورای اسلامی به ازبکستان گفت: 
کشورهای آسیای میانه به دلیل محصور بودن در خشکی برای تأمین کالاهای مورد نیاز و 

صادرات محصولات خود نیازمند مسیر حمل و نقل کشورهای همسایه به ویژه ایران هستند.
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین الملل سازمان راهداری افزود: یکی از موضوعاتی 
که در سفر آقای قالیباف به ازبکستان پیگیری می شود موضوع همکاری های ترانزیتی میان 

دو کشور است.
هدایتی گفت: ازبکستان پس از توسعه های اخیر در حوزه های سیاسی و اقتصادی علاقه مند به 

دستیابی به آب های آزاد از طریق خلیج فارس و مسیر جمهوری اسلامی ایران است.
وی با اشاره به مزیت های ترانزیتی کشور برای دستیابی به بازارهای کشورهای آسیای میانه 
گفت: نزدیک ترین مسیر دسترسی به کشورهای آسیای میانه از طریق مرز سرخس و لطف 

آباد است. 

راه صنعتی شدن
ادامه از صفحه یک

این سه مرحله نشان می دهد که اگرچه ایران جزء کشورهای پیشرو در تدوین برنامه های 
توسعه صنعتی بوده، ولیکن کمبود پیش نیازهای نهادی توسعه صنعتی در ابتدای شکل گیری 
چنین فرایندی از یک سو و سیطره بیش ازحد دولت بر صنایع در طول تاریخ از سوی دیگر 
سبب شده تا درمجموع فرهنگ صنعتی تکوین نیافته و محیط نهادی مرتبط با صنعت دچار 
هرج ومرج بسیار باشد که فقط به صاحب صنعت شدن ایران) ونه صنعتی شدن( منجرشد. لذا 
پیشنهاد می شود دولت با افزایش نقش نظارتی خود به جای مداخله گری، بهبود محیط نهادی 

توسعه صنعتی را در دستور کار قرار دهد.
در دو دهه اخیر، درست در زمانی که برنامه ریزان اقتصادی ایران، در طراحی »استراتژی توسعه 
صنعتی« کشور ناکام ماندند، فرایند توسعه صنعتی ایران با موانعی از قبیل عقب ماندن از رقبای 
منطقه ای )مانند ترکیه(، تداوم و گاه حتی تعمیق خام فروشی، کاهش سهم بخش صنعت از 
ارزش افزوده اقتصاد )صنعت زدایی زودرس( و تعطیلی یا فعالیت زیرظرفیت بسیاری از واحدهای 

تولیدی و صنعتی روبه رو شده است. 
به تعبیر دقیق تر، همه آن مشکلاتی که قرار بود با برخورداری از استراتژی صنعتی و نقشه راه 
مشخص، از گرفتاری در دام آنها بگریزیم، امروز بلای جان اقتصاد ایران شده و هرچند که امواج 
مخرب تحریم، به بخش صنعت بیش از سایر بخش ها خسارت وارد کرده است، اما ناتوانی در 
استفاده از فرصت ها و رفع موانع توسعه، حتی قبل از وقوع تحریم ها نیز )در ابعادی کوچک تر( 

تحقق رؤیای توسعه صنعتی ایران را آرزویی دور از دست نشان می داد.
خط مشی  یکسانی میان برنامه های توسعه 5 ساله کشور دیده نمی شود. از سوی دیگر بین 
این برنامه ها و بودجه های سنواتی نیز هماهنگی وجود ندارد. بدون شک »نبود روح واحد میان 
برنامه های توســعه« را می توان به خلأ یک استراتژی توسعه صنعتی مرتبط دانست. فقدان 
اســتراتژی توسعه صنعتی در کشور، مشکلات عدیده ای را به همراه داشته است. مشخص 
نبودن بخش های دارای اولویت و صنایعی که باید در آنها خلق مزیت شــود، ســبب شده 
 اســت منابع کشور به درستی هدایت نشوند و دســتاوردهای توسعه ای برای ایران به همراه

 نداشته باشد.
 متاسفانه بیشتر صنایع کشور در بخش های متکی به رانت و مواد خام تمرکز پیدا کرده اند. از 
دیگر مشکلات بخش صنعتی می توان به »وجود دوگانگی در بنگاه های صنعتی« اشاره کرد. 
به این معنی که درصد زیادی از بنگاه ها دارای اندازه کوچک و درصد اندکی نیز در اندازه بزرگ 
فعالیت می کنند و تعداد بنگاه های متوسط و سهم آنها از تولیدات صنعتی اندک است. از طرفی 
دیگر »وابستگی بخش صنعت به درآمدهای نفتی و افزایش درآمدهای ارزی حاصل از نفت«، 
سبب نادیده گرفته شدن صادرات صنعتی و افزایش انگیزه در تاسیس بنگاه های صنعتی عمومی 
شده است. درآمدهای قابل توجه حاصل از صدور نفت نیز سبب ایجاد ساختاری شبیه به توزیع 
درآمد به جای فرآیند تولید درآمد شده است. همچنین »عدم تمایل واحدهای صنعتی به استخدام 
نیروی کار و خصوصا نیروی کار متخصص«، »عدم تمایل سرمایه گذاران به سرمایه گذاری«، 
»نقش مســلط بخش عمومی و دولتی به جای بخش خصوصی در فرآیند تولید صنعتی« و 
»وجود فاصله عمیق فناوری صنعت در ایران با سایر کشورها« از دیگر مشکلات بخش صنعت 

در ایران به حساب می آید.
تدوین استراتژی توسعه صنعتی نیازمند ارائه تصویری دقیق از شرایط موجود است که واجد 
ارزیابی مشــخص از اثر سیاست های دولت در وضعیت فعلی و نیز تأثیر متغیرهای مختلف 
اقتصادی، اجتماعی و سیاسی بر روندهای تجربه شده بوده و روندهای قیمتی و تحولات نهادی 

را بهصورت همزمان مورد توجه قرار دهد.
بحث تولید دانش بنیان که از سوی رهبر معظم انقلاب مطرح و پیاده سازی آن مطالبه شده، 
عملا یک پارادایم نوین در  فضای اقتصاد ایران قلمداد می شود، هدف این تغییر رویکرد نیز  
به وضوح، عبور از مسیرهای رسمی و سنتی پیشرفت و توسعه اقتصادی است. اما  شرط مهم 
تحول اقتصاد با کمک مجموعه های دانش بنیان خروج آنها از شرایط گلخانه ای و آزمایشگاهی 
است. در حوزه هایی مثل کشاورزی، صنعت و همچنین مسکن به عنوان لکوموتیو پیشران 

اقتصاد ایران، بایستی تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین، پایه ریزی شود.

اخبار کوتاه 

ســخنگوی انجمن لبنی با انتقاد از تصمیم جدید 
وزارت جهاد برای اختصاص ۵٠ درصد شــیرخام 
برای تولید چهار محصول، گفت: آیا وزارت جهاد 

فروش این محصولات را تضمین می کند؟
محمدرضا بنی طبا، سخنگوی انجمن صنایع لبنی ایران با اشاره 
به اینکه معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی در نامه ای 
به صنایع لبنی اعلام کرده که تا 5۰ درصد شیرخام فقط به تولید 
۴ محصول اختصاص یابد، گفت: این چهار محصول شامل شیر 
نایلونی کم چرب ۹۰۰ گرمی، شیر بطری کم چرب، پنیر یواف 
نسبتا چرب و ماست ست ساده ۲.5 کیلوگرمی کم چرب است .

وی با بیان اینکه وزارت جهاد کشــاورزی چنین تصمیمی را 
بدون مشــورت با متخصصان و تشکل های تخصصی اتخاذ 
کرده است، افزود: بازار تابع عرضه و تقاضاست و تقاضا مشخص 
می کند که چه مقدار از محصول باید تولید شود به عنوان مثال 
تقاضا از سوی فروشگاه های زنجیره ای و مردم برای شیرنایلونی 

کم است.

این فعال صنفی ادامه داد: علاوه بر تقاضای کم از سوی مردم، 
چون حاشیه سودی محصولی مانند شیر نایلونی برای فروشگاه ها 
هم کم است، آنان تمایلی به سفارش آن ندارند. بنی طبا گفت : 
بنابراین با توجه به حجم تقاضا، کارخانجات نمی توانند تولید آن 
را افزایش دهند. این فعال صنفی تصریح کرد: آیا وزارت جهاد 
کشاورزی تضمین می کند که اگر کارخانه ها 5۰ درصد از حجم 
شیرخام را به این محصولات اختصاص دادند، تمام محصول 

تولیدی کارخانجات به فروش برسد و روی دست آنها نماند؟
وی اضافه کرد: از ســوی دیگر وزیر دادگستری اعلام کرده 
قیمت محصولات باید به ۳۱ اردیبهشت برگردد، این در حالی 
است که محصولات یا مشمول قیمت گذاری تثبیتی است که 
همه باید از آن تبعیت کنند یا محصولات غیر مشــمول است 
و بر اساس آیین نامه قیمت گذاری محصولات ساخت داخل 
مصوب ســال ۸۹ قیمت گذاری می شود. اعلام تاریخ و تعزیر 
کارخانه ها بر اساس تاریخ مبنای حقوقی ندارد و از لحاظ فنی نیز 
کارخانه ها همه در یک زمان نسبت به تغییر قیمت اقدام نکرده اند 

که بخواهد مبنای گرانفروشی تاریخ باشد.بنی طبا ضمن خواهش 
از وزیر دادگســتری و سازمان تعزیرات برای شنیدن استدلال 
تولیدکنندگان و هماهنگی با سایر ارگان های مسئول در حوزه 
قیمت و تنظیم بازار، افزود: البته قیمت گذاری دستوری در شرایط 
فعلــی که دولت یارانه ای به تولید نمی دهد، چندان نمی تواند 
مبنای قانونی داشــته باشــد چراکه دولت برای قیمت گذاری 
دستوری یا باید یارانه ای پرداخت کند که یارانه را حذف کرده، 
یا عدم النفع پرداخت کند که چنین قراردادی با کارخانه ها ندارد.

وی با اشاره به مکاتبات و نامه نگاری های مختلف با مسئولان 
مربوطه گفت : پیشنهاد ما به وزارت جهاد کشاورزی این بوده که 
میان کارخانجات تولیدی و فروشگاه های زنجیره ای تسهیل 
گری کند تا فروشــگاه ها این محصولات را ســفارش دهند 
تا کارخانه نیز قادر به تولید آن باشــد. تولید بدون سفارش که 
تضمینی در قبال ضرر و زیان ناشــی از آن وجود نداشته باشد 
خلاف تدبیر اســت و با رویکردهای اعلامی رهبر انقلاب نیز 

منافات دارد.

افزایش تولید ۴ قلم کالای لبنی منطقی نیست

  نمایشگاه مد و لباس فجرتصویر روز

 اجرای سامانه مودیان ابزاری 
برای اخذ پایه های متنوع مالیاتی

 صربها مشتری محصولات دانش بنیان
 نانو و داروهای نوترکیب ایران شدند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد؛ سازمان توسعه تجارت ایران:

واردات محصولات دانش بنیان، نانــو و داروهای نوترکیب 
درخواســتی بود که طرف صرب در در دیدار رئیس سازمان 
توســعه تجارت جمهوری اســامی ایران با وزیر دارایی 

صربستان مطرح کرد.
علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت که 
در رأس هیأتی تجاری به بلگراد سفر کرده است، با سینیشا مالی، وزیر دارایی 
صربستان دیدار و گفتگو کرد.در این دیدار طرفین بر ایجاد پلتفرم مشترک 
گمرکی تاکید کرده و مقرر شد تا روند ترخیص کالا و استانداردسازی روال ها 
و انطباق روال های فعلی با محوریت اتاق بازرگانی مشترک و کمیته مشترک 

تجاری اصلاح شود.
همچنین مقرر شد تا زمینه برقراری ارتباط میان بانک های منتخب دو کشور 
فراهم شود که وزیر دارایی صربستان در حین برگزاری جلسه دستورات لازم 
در این خصوص را به بانک های منتخب کشورش ابلاغ کرد. موضوع دیگری 
که طرفین در مورد آن به گفتگو پرداختند، موضوع برقراری سیستم کارگزار 
بین صندوق های بیمه ای دو کشور بود که طرف ایرانی سازوکار طراحی شده 
را ارائه و طرف صرب نیز با استقبال از این سازوکار صندوق بیمه ای صادرات 

این کشور را موظف به برقراری ارتباط کارگزاری و صدور تضامین لازم کرد.
تهاتر دیگر موضوعی بود که طرفین در مورد آن به گفتگو پرداختند و با تفاهم 

بر فهرست کالایی مشخص، مقرر شد این اقدام در دستور کار کارگزاری های 
منتخب قرار گیرد.همچنین طرفین بر ســر تبادلات مالی به صورت رمز ارز 
توافق کردند و مقرر شد تا به صورت آزمایشی معاملات از این طریق صورت 
گیرد.در حوزه سرمایه گذاری های مشترک نیز مقرر شد تا طرفین فرصت های 

سرمایه گذاری را در اختیار شرکت های یکدیگر قرار دهند.
همچنین جمهوری اســلامی ایران نیز ضمن آمادگی در خصوص صدور 
خدمات فنی و مهندســی به صربســتان، از آمادگی خود برای صادرات در 
حوزه محصولات دانش بنیان، نانو، تجهیزات پزشکی و داروهای نوترکیب 
خبر داد که مورد استقبال ویژه طرف صرب قرار گرفت و خواستار انتقال این 

تکنولوژی ها به صربستان شد.
وزیر معدن و انرژی صربســتان از آمادگی این کشور برای سپردن موضوع 
فرآوری مسی که از معادن غنی این کشور استخراج می شود، به ایران خبر داد.
علیرضا پیمان پاک معاون وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت که در 
رأس هیأتی تجاری به بلگراد سفر کرده است با زورنا میهایلوویچ، وزیر معدن 
و انرژی این کشور دیدار و گفتگو کرد.وزیر معدن و انرژی صربستان در ابتدای 
این دیدار تاکید کرد که این جلسه با تأکیدات شخص رئیس جمهور این کشور 
و در حضور تمامی معاونان و قائم مقام های وزارت انرژی صربســتان برگزار 

می شود و تمام موارد مطرح شده در این جلسه به سرعت پیگیری می شود.
در این دیدار طرفین در خصوص نحوه تأمین محصولات پتروشــیمی و 
مشــتقات پایه نفتی مورد درخواست صربستان به گفتگو پرداختند و طرف 
ایرانی پیشنهادات و سازوکار مدنظر خود را ارائه کرد که با استقبال وزیر انرژی 
صربستان و دستور وی، کارگروهی جهت انجام مذاکرات تکمیلی معرفی شد.

در ادامه وزیر انرژی صربستان که کشورش دارای منابع غنی مس است، از 
آمادگی این کشور برای سپردن موضوع فرآوری مس به جمهوری اسلامی 

خبر داد که با استقبال هیأت ایرانی قرار گرفت.
در انتها نیــز طرفین در خصوص تأمین انرژی های تجدید پذیر به گفتگو 
پرداختند که با توجه به وجود زنجیره کامل تأمین انرژی خورشیدی در ایران، 

طرف ایرانی پیشنهادات خود را به طرف صرب اعلام کرد.

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: با اجرای سامانه 
مودیان، بستر برای اخذ پایه های متنوع مالیاتی از جمله مالیات 
بر عایدی سرمایه فراهم می شود و همین امر موجب حرکت 
به سمت اصاح و عادلانه تر کردن اخذ مالیاتی و نظام مالیاتی 

عدالت محور خواهد شد.
 مهدی طغیانی با اشاره به تاثیر اجرای سامانه مودیان و پایانه  های فروشگاهی 
در شفافیت اقتصادی اظهار کرد: سامانه مودیان قرار بود در اردیبهشت سال 
گذشــته اجرایی شود که متاسفانه قانون به سبب آنکه کمتر از ۲۰ درصد در 

دولت قبل پیشرفت داشت، محقق نشد.
وی افزود: عملکرد این سامانه چندین بار توسط کمیسیون اصل ۹۰ بررسی 
شده است، همچنین در کمیسیون اقتصادی این موضوع در حال بررسی است 

تا اشتباهات گذشته تکرار نشود.
طغیانی با اشاره به اینکه سامانه مودیان با هدف ایجاد شفافیت در معاملات و 
عدالت مالیاتی راه اندازی می شود، بیان کرد: در اجرای سامانه مودیان موضوع 

رتبه بندی رد شد و قانون برای همه اجرا می شود.
وی با بیان اینکه پایانه فروشگاهی و سامانه مودیان یک نظام شفافیت بخش 
و یک نظام جمع آوری اطلاعات و داده ها در نظام مالیاتی است افزود: طرح 
پایانه فروشگاهی و سامانه مودیان، به آن دسته از فعالان اقتصادی که فرار 
مالیاتی دارند برخورد می کند و آن ها را در تور مالیاتی قرار می دهد، اما برای سایر 

مودیان مالیاتی هیچ نگرانی وجود نخواهد داشت.
وی افزود: شفافیتی که در اثر اجرای این قانون ایجاد خواهد شد، به اقتصاد 
کشور با جلوگیری از فرارهای مالیاتی، قاچاق، احتکار، فروش خارج از شبکه 
و غیره کمک می کند، با اجرای این طرح در واقع همه داد و ستدهای کشور 

شفاف و در کارپوشه یا پروفایل مودی ثبت خواهد شد.
وی قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان را قانونی استراتژیک و 
راهبردی برای اقتصاد کشور دانست و افزود: این سامانه باید اردیبهشت سال 
گذشته شروع به کار می کرد  و بخش اول این طرح به زودی اجرایی می شود.
وی با بیان اینکه مسئولان مربوطه توضیحاتی درباره فعالیت های انجام گرفته 

در این حوزه ارائه کردند، اظهار کرد: هرچند این اقدامات دلگرم کننده است اما 
تا زمانی که این سامانه شروع به فعالیت نکند ما پیگیر اجرای قانون هستیم.

طغیانی ادامه داد: از آنجا که قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، 
قانونی راهبردی است، بر بهره برداری هرچه سریعتر آن تاکید داریم البته باید به 
این نکته نیز توجه شود که این قانون به معنای مالیات گیری جدید نیست بلکه 

سامانه ای است که اطلاعات مالی را شفاف می کند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: پایانه 
فروشگاهی و ســامانه مودیان خودش مالیات جدیدی نیست، ولی کمک 
می کند مالیات های موجود با دقت، شفافیت و سرعت بیشتر اخذ شود، شفافیت 

اقتصادی، حاکمیت داده و عدالت مالیاتی ره آورد اجرای این پروژه ملی است.
وی با بیان اینکه ســامانه مودیان ابزاری برای عدالت اجرایی قوانین حوزه 
مالیاتی خواهد بود، تصریح کرد: اجرای سامانه مودیان در افزایش درآمدهای 
مالیاتی دولت، عدالت در پرداخت مالیات و جلوگیری از فرار مالیاتی تاثیر بسزایی 

دارد.
وی تصریح کرد: با اجرای ســامانه مودیان، بستر برای اخذ پایه های متنوع 
مالیاتی از جمله مالیات بر عایدی سرمایه فراهم می شود و همین امر موجب 
حرکت به ســمت اصلاح و عادلانه تر کردن اخــذ مالیاتی و نظام مالیاتی 

عدالت محور خواهد شد.

مدیر عامل اتحادیه سراســری تعاونی 
های فرش دســتباف ایران گفت: این 
صنعت فاخر در طول 2 دهه اخیر به شدت 
در همه ابعاد بیمه ای، تسهیات و تولید 

مورد بی مهری قرار گرفته است.
عبدالله بهرامی از برخی مسئولان دولتی به خاطر 
افزایش 5۰۰ درصدی حق حضور صنعت فرش در 
نمایشگاه فرش دستباف انتقاد کرد و خواستار تجدید 

نظر در این هزینه شد.
 به گفته وی،  هنر صنعت فرش دستباف یکی از 
فاخرترین کالای تولیدی کشور است و از همه ابعاد 

صادراتی، اشتغال زایی، ارز آوری و فرهنگی همواره در طول تاریخ دارای جایگاه ویژه ای بوده و همچمنان این 
جایگاه را داراست، اما این صنعت فاخر در طول ۲ دهه اخیر به شدت در همه ابعاد بیمه ای، تسهیلات و تولید 

مورد بی مهری دولت مردان قرار گرفته است.
مدیر عامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش دستباف ایران خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه پس از ۲ 
سال انتظار و با رفع محدودیت ها و الزامات کووید ۱۹،بزرگترین و متنوع ترین نمایشگاه فرش دستباف قرار 
است برای بیست و نهمین بار در محل نمایشگاه های بین المللی تهران در یکم شهریور ماه برگزار شود، اما 
متاسفانه وزارت صمت به جای حمایت از تولید کنندگان برای مشارکت اثر بخش در این نمایشگاه بزرگ ، در 

اقدامی ناروا هزینه نمایشگاه را 5۰۰ درصد یعنی 5 برابر ۲ سال قبل  تعیین کرده است.
وی گفت: اعمال این هزینه سنگین به بدنه نحیف تولید کنندگان فرش دستباف واقعاً می تواند اقدامی ضد 
تولید ملی  محسوب شود و بسی جای تاسف دارد که  وزارت صنعت ، معدن و تجارت که خود متولی فرش 

دستباف کشور است، پرچم دار این بی مهری است.
به گفته بهرامی،  فرش دستباف چند سالی است که از طرف دولت متخاصم آمریکا تحریم شده است. از 
طرفی با بی مهری دولت مردان با تحریم های داخلی از جمله عدم اجرای بیمه قالیبافان، اجرای تعهد ارزی، 
افزایش قیمت مواد اولیه وحالا هم افزایش چند صد در صدی هزینه، حضور در نمایشگاه تهران را به آن 

اضافه کرده است.
مدیر عامل اتحادیه فرش دستباف در پایان گفت: از دولت کریمه  انتظار داریم این  کالای فاخر را بیش از 
این به انزوا نکشانند، از دولت مردان و وزیر صمت انتظار داریم، حداقل اگر در برگزاری  بهتر این نمایشگاه 
بزرگ فرش دستباف جهان کمک نمی کنند، حتی الامکان در تعیین هزینه حضور در نمایشگاه تجدید نظر 

کنند و زمینه را برای حضور حداکثری تولید کنندگان فراهم کنند و آب در آسیاب دشمن نریزند.

 صنعت فرش دستباف 
مورد بی مهری قرار گرفته است

مدیر عامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش دستباف ایران:

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای 
تشویق کشاورزان به کشت گندم در سال 
آینده، قیمت تضمینی خرید این محصول 

تا اواخر ماه آینده )مرداد( اعام می شود.
علیرضا مهاجر در برنامه میز اقتصادی رسانه ملی 
گفت: در زمینه قیمت محصولات کشاورزی به ویژه 
محصول استراتژیک از جمله گندم، قدم های خوبی 
برداشته شده است. برای تشویق کشاورزان قیمت 
پایه ۱۰ هــزار و 5۰۰ تومان و هزار تومان هم به 
عنوان جایزه، ۱۱ هــزار و 5۰۰ تومان به ازای هر 

کیلوگرم، مقرر شد که دولت از کشاورزان بخرد.
معاون امور زراعت وزیر جهاد کشــاورزی افزود: برنامه ریزی ما در سه سال آینده دستیابی به خودکفایی 
پایدار در تولید این محصول استراتژیک است یعنی خودکفایی دائمی شده و هیچ وقت به صورت سینوسی 

بالا پایین نشود.
علیرضا مهاجر معاون وزیر جهاد کشــاورزی همچنین درباره قیمت کود گفت: قیمت کود نیز کاهش 
چشمگیری پیدا کرده است. خوشبختانه دولت موافقت کرد که قیمت کود را هم ۴۶ درصد کاهش بدهد و 
این باعث شد که میزان مصرف کود پایه افزایشی باشد که اگر این روند ادامه پیدا کند و بتوانیم کود را به 
اراضی کشاورزان برسانیم. قطعاً ما می توانیم در دو سه سال آینده به خودکفایی برسیم و به دنبال این هستیم 

راهی را پیدا کنیم.
مهاجر با اشاره به اینکه امسال میزان تولید، خرید و حتی قیمت گندم افزایش یافته است گفت: پیش بینی 
شده خرید امسال گندم از حدود ۶ میلیون تن بیشتر شود و حدود ۷۰ تا ۸۰ هزار میلیارد تومان یعنی ۴ برابر 

پرداختی تضمینی داشته باشیم.
وی افزود: برای تشویق کشاورزان به کشت گندم در سال آینده، قیمت تضمینی خرید این محصول تا اواخر 

ماه آینده )مرداد( اعلام می شود.
معاون امور زراعت وزیر جهاد کشاورزی درباره جهش تولید در دیمزارها نیز گفت: الگوی کشت یک برنامه 
فرا وزارت خانه ای است یعنی باید سران نظام در این بحث تصمیمات قاطعی بگیرند. چون بحث آب در آن 
مطرح است، آب دست وزارت نیروست و بحث عدم تمکین است که باید وزارت کشور واردش شود و آن 
چیزی که ما دست در وزارت کشاورزی است، تشویق کشاورزان به استفاده از منابع در دسترس هست که 
زمین، آب و هم سرمایه است که خوشبختانه ما در رابطه با این موضوع در طرح و اجرا مشکلی نداریم و با 

الگوی کشتی که در اختیار داریم از پاییز اجرایی می شود.

 نرخ تضمینی گندم 
مرداد اعلام می شود

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

ســخنگوی گمــرک ایران از رشــد 
2۹ درصدی تجــارت غیرنفتی ایران با 
اعضای سازمان همکاری های شانگهای 

در بهار امسال خبر داد.
ســید روح الله لطیفی اظهار کرد: در بهار امسال 
۱۲ میلیون و ۳۴۰ هزار تن کالا به ارزش ۹ میلیارد 
و ۸5۶ میلیون و ۴۸۷ هزار و ۶۶۷ دلار بین ایران 
و ۱۱ کشــور ســازمان همکاری های شانگهای 
تبادل شد که نســبت به بهار سال ۱۴۰۰ با رشد 

۲۹ درصدی همراه بوده است.
ســخنگوی گمرک ایران افزود: از این تجارت، 

۱۰ میلیون و ۲۱۳ هزار تن کالا به ارزش پنج میلیارد و 5۱۳ میلیون و ۸۷۸ هزار و ۶5 دلار مربوط به کالاهای 
صادراتی ایران به اعضای شانگهای است که نسبت به بهار سال قبل ۲۰ درصد افزایش داشته و دو میلیون 
و ۱۶۷ هزار تن کالا نیز به ارزش چهار میلیارد و ۳۴۲ میلیون و ۶۰۹ هزار و ۶۰۲ دلار هم از این ۱۱ کشور 

وارد شده که با رشد ۴۱ درصدی همراه بوده است.
سید روح الله لطیفی سخنگوی گمرک ایران ادامه داد: در رابطه با میزان صادرات کالاهای ایرانی به اعضای 
سازمان شانگهای نیز چین با خرید چهار میلیارد و ۲۱۴ میلیون و ۴۷۴ هزار و ۳۲۷ دلار، هند با ۴۲۴ میلیون 
و ۴۱۷ هزار و ۴۱۸ دلار، افغانســتان با ۳۶۷ میلیون و ۳۴۲ هزار و 5۴۶ دلار، پاکســتان با ۲۷۹ میلیون و 
۳۷۹ هزار و شش دلار، روسیه با ۱۱۴ میلیون و ۷۲۷ هزار و ۶5۱ دلار و ازبکستان با ۴۶ میلیون و ۳5۰ هزار 
 و ۱۳۳ دلار، پنج مقصد اول کالاهای صادراتی ایران در بین اعضای ســازمان همکاری های شــانگهای

 بودند.
لطیفی افزود: همچنین قزاقستان با خرید ۳۳.۷ میلیون دلار، تاجیکستان با ۲۲.۱ میلیون دلار، قرقیزستان با 
۷.۳ میلیون دلار، بلاروس با ۴.۱ میلیون دلار و مغولستان با ۱۰۱ هزار دلار مقاصد بعدی صادراتی کالاهای 

ایرانی به اعضای سازمان شانگهای گزارش شده اند.
سخنگوی گمرک ایران گفت: در مورد میزان واردات از کشورهای سازمان همکاری شانگهای نیز چین با 
سه میلیارد و ۱۳۱ میلیون دلار، هند با 5۱۲ میلیون دلار، روسیه با ۳۹۴ میلیون دلار، پاکستان با ۱۹۶ میلیون 
دلار، قزاقستان با ۶۶ میلیون دلار، تاجیکستان با ۲۲.۱ میلیون دلار، ازبکستان با ۱۴.۷ میلیون دلار، افغانستان 
۴.۴ میلیون دلار، بلاروس با ۱.5 میلیون دلار، قرقیزستان با ۱.۲ میلیون دلار و مغولستان با ۳۱۷ هزار دلار 
به ترتیب در بین اعضای )اصلی و ناظر( سازمان همکاری شانگهای به فروش کالا به ایران در فصل بهار 

پرداختند.

 افزایش ۲۹ درصدی 
تجارت غیرنفتی ایران با شانگهای

سخنگوی گمرک ایران خبر داد؛


